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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Vizsgálták-e, hogy miért csökkent drasztikusan a 
leadott anyatej mennyisége az elmúlt 10 évben?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

 

A csecsemő legfontosabb tápláléka az anyatej, hiszen tartalmazza mindazt a tápanyagot, amire a 
kisbabáknak a megfelelő fejlődésükhöz leginkább szükségük van. Az anyatej kincset ér, de sajnos 
nem mindenkinek van elég, illetve más oka is lehet, hogy a csecsemő nem jut hozzá egyáltalán vagy
a szükséges mértékben ehhez a tápanyaghoz.

Az állami egészségügyi ellátás támogatást nyújt az anyatej árához, ezzel segítve, hogy aki tud adjon
le anyatejet azért, hogy más, akinek nincs vagy nem elég, az tudjon adni gyermekének anyatejet. 
Ezt recept alapján kaphatják nyolchónapos korukig azok a csecsemők, akik a szélesen 
meghatározott jogosulti körbe beletartoznak. Az anyatejet adományozó maximum 0,8 liter tejet 
adhat egy nap, egy literért pedig 2700 forintot ad az állam.  Szigorú kritériumoknak kell 
megfelelnie annak, aki a tejet adja, de így is minden esetben megvizsgálják a leadott anyatejet, hogy
megfelelő-e. Az anyatejet az anyatejgyűjtő állomáson, illetve közvetlenül az adományozótól lehet 
átvenni.

A koronavírus-járvány sajnos lecsökkentette azok számát, akik újonnan kerülnek be a rendszerbe 
adományozóként. Egyébként is egyre kevesebben adnak tejet az utóbbi években. Ráadásul nagyok a
területi egyenlőtlenségek is, elég az anyatejgyűjtő állomásokat ábrázoló térképre kattintani. Az 
ország egyik felében, a Dunántúlon már alig van anyatejgyűjtő állomás, de máshol sincs sok. Sok 
településről több mint 50 kilométert kellene minden nap utazni, ami már nemcsak anyagilag nem éri
meg, de már időben sem fér bele az anyáknak, akik érthetően elsősorban a saját újszülött 



 
gyermekük ellátásával vannak elfoglalva. Talán ez is az oka annak, hogy évről-évre csökken a 
leadott tej mennyisége, és így az érte fizetett összes állami támogatás is.

A Nemzeti Egészségbiztosítási Alapkezelő adatai szerint 2010-ben még 106 ezer liter anyatejet 
adtak le, ez 2020-ra 26 ezerre csökkent. Az elmúlt tíz évben tehát negyedére zuhant az édesanyák 
által leadott tej mennyisége. Az állami támogatás összege úgy csökkent tíz év alatt 191,8 millió 
forintról 71,2 millióra, hogy 2017-ben 1800 forintról 2700 forintra emelte a kormány az adómentes 
támogatás literenkénti összegét. Ezzel együtt az is látható, hogy a literenkénti támogatás néhány 
évvel ezelőtti emelése egy időre emelte a leadott tej mennyiségét, amint az a sajtóban megjelent 
grafikon is mutatja. De sajnos a csökkentő trend nem állt meg.

 

 

Érdemes megemlíteni egy friss tanulmányt, amely szerint jelentősen csökkent a kizárólag 
szoptatott/női tejjel táplált csecsemő aránya az elmúlt évtizedekben: „A szerzők eredményei szerint 
a 4 hónapos korukig kizárólag szoptatott/női tejjel táplált csecsemők aránya folyamatosan csökkent
2008-tól 2017-ig (2007: 61,77% vs. 2017: 46,36%). (…) Az egyéves korban még kizárólag 
szoptatott/női tejjel táplált csecsemők aránya 2004-ben érte el a csúcsot (52,37%), 2019-ben 
viszont már csak 35,63 százalék volt.” Összefoglalásként megállapítják, hogy „európai 
viszonylatban Magyarország kiemelkedik az Egészségügyi Világszervezet csecsemőkori táplálási 
ajánlása szerint elérendő mutatószámokat tekintve, de az utolsó években tapasztalt csökkenő 
tendencia és a térségi egyenlőtlenségek célzott beavatkozásokat sürgetnek." (Statisztikai Szemle, 
2021. augusztus, Moravcsik-Kornyicki Ágota - R. Fedor Anita: A csecsemőkori anyatejes táplálás 
időbeli alakulása és térségi egyenlőtlenségei)

Kérdés, hogy akár az előzőek alapján is, vizsgálta-e a kormány, hogy miért csökkennek a fenti 
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mutatók, és miért adnak le kevesebb anyatejet az anyák, és hogy a kettő között milyen 
összefüggések vannak (kevesebb a gyűjtőállomás, kevesebb-e a teje az anyáknak, stb)? Vajon 
milyen egészségügyi, gazdasági, társadalmi okok állnak a jelenség hátterében, és hogyan tud ezen 
az állam segíteni?

Az anyatej program nagyon fontos segítség azon csecsemők számára, akik enélkül legfeljebb csak 
tápszerhez jutnának. Minden elismerést megérdemel az, aki akár a pénzért (bár ennyiért ez senkinek
nem éri meg), akár jószándékból segít azzal másokon, hogy a felesleges tejét odaadja, eljutatja más 
babák táplálására. Fontosnak tartom, hogy ez a program még több figyelmet kapjon az anyatej 
nélkül táplált babák érdekében, és azért is, hogy minél többen értesüljenek erről azok is, akik 
segíteni tudnának. Az anyatejgyűjtőben dolgozó szakemberek és a tejet leadó édesanyák véleménye 
szerint is sokkal nagyobb, a véradáshoz hasonló hírverés kellene az anyatejnek is.

Az is nagy segítség lenne, ha egy autó minden reggel körbemenne és felvenné az anyatejet, ott ahol 
erre van kínálat. (Ezt egyébként Budapesten a Heim Pál Gyermekkórház anyatejgyűjtő állomása 
meg is valósította).

 

Mindezek miatt kérdezem:

• Vizsgálták-e, hogy miért csökkent ilyen drasztikusan a leadott anyatej mennyisége az 
elmúlt években?

• Vizsgálták-e, hogy ha nagyobb mértékben növelnék az állami támogatást, akkor 
mennyivel adományoznának többen anyatejet?

• Mennyi anyatejgyűjtő állomás működött 2010-ben és mennyi működött 2021-ben?
• Mennyi támogatást kapnak ezek az állomások?
• Ha kiemelten fontos a kormánynak a családok támogatása, akkor miért nem 

fordítanak többet erre a programra?
• Miért nem terjesztik ki országosan a budapesti Heim Pál Gyermekkórház által 

működtetett rendszert?
 

Várom válaszát!

 

Budapest, 2022. január 5.

 

Bangóné Borbély Ildikó

országgyűlési képviselő

(MSZP)
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